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MOF alm. del – svar på spørgsmål 320 fra Lea Wermelin (S) 

stillet den 13. december 2018 til ministeren for fiskeri og 
ligestilling og ministeren for nordisk samarbejde. 
 
 
Spørgsmål 
Vil ministeren redegøre for, hvornår der forventes, at Østersølandene vil 
lave en fælles anmodning til Europa-Kommissionen om at tage 
sælproblematikken op på EU-niveau, herunder et tidsperspektiv for, hvor 
lang tid en EU-proces vil tage, og hvilke initiativer ministeren vil tage for 
fiskerne undervejs, da det på et nyligt møde arrangeret af Bornholms- og 
Christiansøs Fiskeriforening blev sagt, at klokken allerede er 5 minutter 
over 12 for de bornholmske fiskere, der bliver færre og færre? 
 
Svar 
Jeg kan oplyse, at der i 2019 vil blive afholdt 2 større workshops med fokus 
på problemstillingen omkring sæler og fiskeri. Den første workshop 
afholdes i regi af BALTFISH-samarbejdet med deltagelse af 
Østersølandes fiskerimyndigheder. I forlængelse af BALTFISH 
workshoppen afholdes der en workshop i regi af HELCOM. Danmark er 
vært for det sidstnævnte møde. 
 
En fælles anmodning til Europa Kommissionen vil være aktuel, når de to 
workshops har været afholdt, og sæler og fiskeri har været drøftet i et 
større forum, hvor forskere, fiskeri- og miljømyndigheder samt ngo’er fra 
hele Østersøregionen, vil deltage. Formålet med de to workshops er bl.a. 
at afdække problemer og udfordringer med den voksende sælbestand i 
Østersøen både i forhold til sameksistens, men også i forhold til 
manglende viden om fx den øgede forekomst af parasitter. I forlængelse 
af de to workshops, vil jeg tage initiativ til, i fællesskab med mine 
ministerkollegaer, at sagen rejses overfor for EU-Kommissionen.  

Asiatisk Plads 2 

DK-1448 København K 

Telefon +45 33 92 00 00 

Telefax +45 32 54 05 33 

E-mail: um@um.dk 

http://www.um.dk 

Europaudvalget 2018-19
EUU Alm.del -  Bilag 304

Offentligt



2 
 

 
Jeg er orienteret om, at forskere fra DTU Aqua præsenterede deres seneste 
forskningsresultater om sæler på det nævnte møde på Bornholm.  Der 
forskes både i udvikling af sælsikre redskaber og ændringer i fiskeripraksis, 
hvilket Udenrigsministeriet og Miljø- og Fødevareministeriet har 
prioriteret midler til via forskellige ordninger. Den ordning, som pt. 
eksisterer ved Bornholm, hvor fiskerne kan søge om tilladelse til at 
nedskyde sæler ved fiskende redskaber, har Miljø- og Fødevareministeriet 
oplyst, vil blive forlænget efter anmodning fra de lokale fiskere. 
 
Jeg ved at fiskerierhvervet gerne ser, at der indføres en form for 
kompensationsordning indtil, at der kommer en afklaring på hvorledes 
sæler mv. skal forvaltes i fremtiden. Ift. kompensation, henviser jeg til 
besvarelsen af MOF alm. del spm. - 319. 
 
 
 
 

Med venlig hilsen 
 
 
 

Eva Kjer Hansen 
 

 
 


